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 جشنواره موسیقی فجر بیش از  ۳0 اجرا را پشت سر گذاشت
تقدیر نمادین از »نادر مشایخی« 

جشنواره موسیقی فجر امسال هم با تمام حاشیه هایش سومین شب اجرای خود 
را با بیش از 30 اجرا در 6 سالن پشت سر گذاشت؛ اگرچه برخی سالن ها با صندلی های 

خالی به استقبال گروه ها و افراد صاحب نامی چون نادر مشایخی رفتند. 
نادر مشایخی  ارکستر فرهنگ و هنر به رهبری  ایسنا، نوای موسیقی   گزارش  به 
جمعه شب در تالار رودکی به صدا درآمد. این اجرا به قطعاتی از دوران های مختلف تاریخ 
اختصاص داشت که برخی از آنها روزگاری به بهانه مفهوم »صلح« ساخته شده بودند و 
امروز برای ما و نسل های بعدی به یادگار مانده اند. البته پیش از آغاز اجرا، فیلم مستند 
کوتاهی از نادر مشایخی که رهبری بخشی از قطعات اجرای جمعه شب ارکستر را برعهده 
داشت، به نمایش درآمد. این فیلم که به بهانه بزرگداشت نادر مشایخی در این دوره 
از جشنواره موسیقی ساخته شده بود، روایتی کوتاه از بهانه های ساده ولی زیبای این 
هنرمند برای ماندن در ایران را به تصویر کشیده بود. مشایخی در این فیلم کوتاه از 
زیبایی هر صدایی حتی سروصداهای شلوغی شهر تهران در زیر پل کالج سخن گفت و 
یادآور شد که هر صدایی می تواند به نوبه خود یک نوای موسیقی باشد. پس از نمایش 
فیلم هم محمد اله یاری، مدیرکل دفتر موسیقی و شاهین فرهت، دبیر جشنواره که در 
این اجرا حضور داشتند، به صورت نمادین از نادر مشایخی تقدیر کردند و اعلام شد که 
بزرگداشت اصلی به صورت رسمی در مراسم اختتامیه جشنواره موسیقی فجر انجام 
می شود. بخش نخست اجرای ارکستر فرهنگ و هنر توسط شهرام توکلی رهبری شد 
و این موضوع توسط توکلی این گونه توضیح داده شد که »متأسفانه به دلیل کسالتی 
که آقای مشایخی دارند، امکان این نبود که در تمام اجرای برنامه حضور داشته باشند؛ 
بنابراین قرار شد رهبری بخش اول را من و بخش دوم را ایشان انجام دهند.« پس از 
حضور مشایخی در بخش دوم اجرا، سه قطعه برای حاضران نواخته شد. او که روی 
یک صندلی نشسته بود، پیش از اجرای هر قطعه رو به تماشاگران پیشینه قطعات 
انتخاب شده را به زبانی ساده و صمیمی توضیح می داد. او درباره قطعه نخست اجرا 
گفت که این قطعه در قرن هفدهم ساخته شده و درباره صلح است: »صلح برای آن 
دوره و بعد از جنگ های صلیبی یک ارمغان بوده است. او همچنین قطعه دوم را متعلق 
به قرن نوزدهم دانست که با بخش های کوتاهی از سکوت همراه بود؛ سکوتی که به 
باور مشایخی می تواند باعث درک بهتر موسیقی شود.« نام قطعه آخر »خدایا به ما صلح 
عطا کن« بود که بنا به توضیح مشایخی پس از بمب گذاری قطاری در اسپانیا که حدود 
۱۵۰نفر در آن حادثه کشته شدند، ساخته شد، حتی اجرای نادر مشایخی به عنوان یکی از 
اصلی ترین اجراهای این دوره از جشنواره موسیقی فجر با صندلی های خالی مواجه بود 
و به همین علت پیش از آغاز اجرا، از افرادی که در بالکن نشسته بودند، درخواست شد 
که به سالن پایین بروند تا جمعیت به صورت متمرکزتری در سالن اصلی حضور داشته 

باشند. 
همچنین تالار رودکی در سومین شب از جشنواره موسیقی فجر و همزمان با اجرای 
گروه »نواساز« به سرپرستی علی اصغر عربشاهی میزبان »علی ربیعی« سخنگوی دولت 
اله یاری« رئیس دفتر موسیقی بود. »نواساز« گروهی است به سرپرستی  و »محمد 
علی اصغر عربشاهی که در  سال ۱۳۹۵ تشکیل شد و پس از آن در همان  سال کنسرت 
»سیاه مشق« را در تالار رودکی به روی صحنه برد و سپس با حضور در جشنواره های 
مختلف به فعالیت خود ادامه داد. به گزارش موسیقی ما، گروه موسیقی »اقبال آذر« 
، در فرهنگسرای نیاوران روی صحنه رفت.  به سرپرستی و خوانندگی سبحان مهدی پور
، نام گذاری شده  آذر آوازخوان صاحب سبک، اقبال  این گروه موسیقی که به احترام 
است، در دومین سانس این روز جشنواره قطعات خود را با اشعاری از حافظ، سعدی، 
فروغی بسطامی و... اجرا کرد. »اقبال آذر« پیش از این چند اجرا در تهران و شهرستان ها 
روی صحنه برده و دو آلبوم موسیقیایی را تحت عنوان »یادواره اقبال آذر ۱ و ۲« منتشر 

کرده است .
فرهنگسرای نیاوران هم در نخستین سانس جمعه شب به میزبانی گروه موسیقی 
»بانگ نو« رفت. این گروه به سرپرستی نسترن  هاشمی و خوانندگی مهیار شادروان، 
قطعات خود را با رویکرد موسیقیایی مبتنی بر مدهای موسیقی دستگاهی ایران و 
نگرش چند صدایی، به گوش علاقه مندان این سبک موسیقی رساندند. حمیدرضا 
نوربخش، مدیرعامل خانه موسیقی در حاشیه این اجرا گفت: »من از گذشته های دور 
همواره منتقد جشنواره بودم و دوست داشتم جشنواره موسیقی فجر به جایگاهی که 
لایق آن است، برسد . متأسفانه  سال گذشته زحمات بسیاری که برای ارتقای جشنواره 
کشیده شده بود، از بین رفت. دوباره ساختن کار سختی است. بر هیچ کس پوشیده 
نیست که جشنواره موسیقی آن طور که باید و شاید، عیار پیدا نکرده و حمایت کافی 
را برخود ندیده است. همه باید تلاش کنند تا جشنواره ای که متعلق به هنرمندان 
موسیقی و بستری برای موسیقی این مرزوبوم است، ارتقا پیدا کند. باید از ظرفیت 
منحصربه فرد جشنواره موسیقی فجر برای رشد موسیقی استفاده شود، تا درجامعه 
موفق  جشنواره های  همه  که  همان طور  کند.  پیدا  را  جایگاهش  نیز  بین المللی 

سابقه های طولانی دارند، این امر نیز نیاز به یک کار مستمر و درازمدت دارد.«
ارکستر سمفونیک تهران با رهبر میهمان خود نصیر حیدریان، گروه های موسیقی 
آرام جان و نواگردان و دوئت زهی آنِر از کشور اتریش، گروه موسیقی سرو خراسان، گروه 
موسیقی ژیار و گروه تای و دوئوتای به سرپرستی علیرضا برنجیان، محسن ابراهیم زاده، 
تریو جز ایتالیایی لوکا آکینو نوازنده مبتکر و مولف ترومپت اهل جنوای ایتالیا، وحید 
اسداللهی نوازنده نام آشنای ناقارا )ساز کوبه ای آذربایجان( ازجمله افراد و گروه هایی 
هستند که در چهارمین شب از سی وپنجمین جشنواره موسیقی فجر روی صحنه 

رفتند.   

بازگشت دبیران 
انصرافی »تجسمی 

 » فجر
رئیس شورای سیاست گذاری 

دوازدهمین جشنواره هنرهای 
تجسمی فجر درباره بازگشت 
دبیران و داورانی که استعفای 
خود را در فضای مجازی اعلام 

کرده بودند، توضیحاتی ارایه کرد. 
 هادی مظفری در نشست 

خبری دوازدهمین جشنواره 
هنرهای تجسمی فجر بابت 

حواشی پیش آمده درباره 
جشنواره گفت: »اتفاقات 

ناگواری رخ داد و برخی دوستان 
این تلقی را داشتند که جای 
رویدادی که عبارت جشن را 
یدک می کشد، در این زمان، 

چندان مناسب نیست و نهایتا 
برپایی جشنواره به بعد از 
سوگواری موکول شد، که 

درست هم بود. بار سنگینی 
روی ستاد جشنواره بود؛ چراکه 

بیش از ۶ هزار اثر به جشنواره 
ارسال شده بود و وظیفه ما را 

سنگین تر می کرد. از استاد 
حقیقی تشکر می کنم که 

مسئولانه کارشان را انجام 
دادند تا چراغ هنرهای تجسمی 
خاموش و حتی کم سو نشود.« 

ابراهیم حقیقی که به عنوان یکی 
از دبیران این جشنواره انصراف 

داده بود، در این نشست به 
اتفاقات پیش آمده اشاره کرد و 

گفت: »با توجه به اینکه تعدادی 
از دبیران و داوران از جشنواره 

کناره گیری کرده بودند، 
نمی دانستم باید چطور کار را 

بدون آنها ادامه دهم، اما من به 
احترام تمام سه هزار 

شرکت کننده پذیرفتم حضور 
داشته باشم؛ چراکه این 

جشنواره متعلق به مردم است 
و من هم تصمیم گرفتم به 

جشنواره برگردم.« 

جشنواره سی وهشتم فیلم فجر حواشی زیادی داشت. حاشیه هایی که از مدت ها 
ح شدند و تا همین امروز که چند روزی از پایان  پیش از آغاز جشنواره در رسانه ها مطر
جشنواره گذشته است، ادامه یافته اند. حواشی و جنجال هایی که از تحریم اعتراضی 
آغاز شد، به نحوه انتخاب فیلم ها و بیرون ماندن  شماری از سینماگران سرشناس 
، نمایش آن برای رسانه ها این انگاره را ثابت  شماری از فیلم ها مانند عنکبوت )که بعدتر
کرد که حضورنداشتن در جشنواره ربطی به کیفیت و ارزش های داشته و نداشته اش 
ندارد( رسید، موضوعاتی چون حضور فیلمی مانند خورشید )که به رغم تأکید آیین نامه 
جشنواره مبنی بر بازبینی فیلم های آماده، در نیمه اول جشنواره هنوز کامل نشده بود( 
و داوری نشدن فیلمی چون پسرکشی را شامل شد، به اعتراضات جهت دار منتقدان 
ایران  کلیت سینمای  که علنا علیه  برنامه ای خاص  تلویزیونی و به خصوص عوامل 
موضع گرفته اند، ختم شد و درنهایت در مراسم پایانی نیز به حواشی مرتبط با اعطای 
جایزه به هنرمندان تحریمی و حضورنداشتن سعید ملکان و عوامل دیگر فیلم روز صفر 
در سالن انجامید. بگذریم از شایعه افشای نتایج نهایی، که باعث شده بود عده ای از 
سینماگران زحمتِ آمدن به مراسم اختتامیه را به خودشان ندهند. سریالی از حواشی 
پردامنه و پربازتاب، که درنهایت خود جشنواره و فیلم هایش را به حاشیه راندند و خود را 
در خاطرات سینمادوستان جای دادند. چندان که الان اگر عکس های مرتبط با موضوع 
چ کنید، بیش و پیش از  جشنواره سی وهشتم را در یکی از موتورهای جست وجو سر
فیلم ها و مراسم پایانی، عکس صندلی های خالی گروه روز صفر را در سالن اختتامیه 
خروجی  در  اصرار  به  مجازی  رسانه های  عکاسان  اختتامیه  روز  در  که  دید،  خواهید 

سایت ها و کانال های خود قرار دادند.
بعد از اختتامیه نیز حواشی با همان سرعت و شدت ادامه یافته است. از انواع 
تا  گرفته  تلویزیون  در  اختتامیه  مراسم  از  بعضی  پخش  عدم  به  انتقادات  اقسام  و 
افشای مخالفت دبیر جشنواره با جایزه گرفتن فرامرز قریبیان و مخالفت سعید راد با 
جایزه گرفتن جواد عزتی. از انتشار اعتراضات رسانه ها و چهره های خاص به جایزه دادن 
به پیمان معادی گرفته تا انتشار اخباری مبنی بر برخورد قریب الوقوع سازمان سینمایی 

با سعید ملکان و فیلم روز صفر.

محمدمهدی عسگرپور یکی از داوران جشنواره فجر دلیل اصلی بیشتر انتقادات 
و اعتراضات به داوری ها را این موضوع می داند که »برخی از سینماگران دریافته اند که 
می توانند از فضای جشنواره برای معامله و سرزبان انداختن خود و فیلم شان استفاده 
کنند«. عسگرپور که خود درچند دوره از جشنواره دبیری این رخداد را برعهده داشته، 
با اشاره به اینکه داوران گلادیاتورهای جشنواره نیستند، می گوید که »با جشنواره ای 
مختلفی  طیف های  از  سینما  مخاطبان  ندارد.  دنیا  در  مشابهی  که  هستیم  مواجه 
سینماگران  برخی  منتقد.  برخی  و  علاقه مند  برخی  بولتن نویسند،  برخی  هستند. 
دریافته اند که می توانند از فضای جشنواره برای معامله و روی زبان انداختن خود و 
فیلم شان استفاده کنند!«. عسگرپور که به عنوان دبیر دوره بیست ویکم جشنواره 
فیلم فجر از تعداد جایزه های این جشنواره کاسته بود، عقیده دارد که »برای دلخوشی 

اهالی سینما تعداد جایزه ها را اضافه کرده اند تا کمتر مورد بازخواست قرار گیرند«.
محمدمهدی عسگرپور درباره شایعات منتشرشده مبنی بر مخالفت شدید سعید 
غ بلورین بهترین بازیگر نقش مکمل به جواد عزتی برای فیلم آتابای،  راد با اهدای سیمر
این اتفاق را نه تأیید و نه تکذیب می کند: »این جور بحث ها با حضور شخص سعید راد 

ح است«؛ که می تواند به معنای تأیید تلویحی اختلافات درونی داورها باشد. قابل طر

حجم و شدت انتقادات به کلیت جشنواره، آرای داوران و به خصوص صندلی های 
خالی سعید ملکان و گروهش چنان بود که  ابراهیم داروغه زاده دبیر جشنواره، ناچار 
شد در برنامه بهروز افخمی حضور یافته و به صراحت به این مسأله واکنش نشان دهد. 
در پاسخ به صحبت های افخمی که ادعا داشت »امسال نتوانستم در تیم داوران باشم 
اما اگر عکس العمل درستی برای حرکت ملکان وجود نداشته نباشد، داوری جشنواره را 
هیچ گاه قبول نخواهم کرد«، داروغه زاده با اشاره به اینکه »امسال نمی خواستم دبیری 
جشنواره را بپذیرم، اما بحث های تحریم که پیش آمد، انگیزه ای برایم به وجود آورد که 
حضور داشته باشم« گفت: »سعید ملکان توهینی نکرده. او از تهیه کنندگان خوب 
سینماست و در سه دوره ای که من دبیر بودم، سه فیلم خوب تنگه ابوقریب، تختی و روز 
صفر را به جشنواره آورده است. در ثانی اعتراض ملکان به دبیر جشنواره بود، نه داوران، 

که چرا مثلا فردی که گفته است به جشنواره نمی آید، داوری شده است«.
داروغه زاده درباره شایعه احتمال رأی گیری دوباره جوایز نیز که اول بار از زبان فرشته 
ح شد،  گفت: »رأی داور نهایی است، ممکن است جوایز نقدی را پرداخت  طائرپور مطر
غ  غ بگویند تا نامه ای نوشته نشود و رسما عذرخواهی نکند، سیمر نکنند یا درباره سیمر

داده نمی شود اما تغییر رأی درست نیست.«
غ نیز توضیح داد که »وقتی  دبیر جشنواره درباره کلیت داوری ها و اهدای سیمر
کاندیداها را اعلام کردیم، 90 درصد رسانه ها می گفتند نظر داوران درست بوده و حتی بعد 
از جوایز خیلی ها می گفتند خوب بوده است و امسال حتی فیلم های لوباجت )کم هزینه( 

هم جایزه گرفتند و خیلی ها دوست دارند این فیلم ها را هم ببینند«.
فیلم  بهترین  منتقدان  از  بسیاری  عقیده  به  که  نیز  »آتابای«  درباره  داروغه زاده 
جشنواره بود، اما هیچ جایزه ای دریافت نکرد، گفت: »آتابای« فیلم خوبی بود که در برخی 
دبیر  نداد.«  خ  ر برایش  رشته ها  از  هیچ یک  در  لازم  اتفاق  اما  شد  کاندیدا  رشته ها  از 
فیلم  ساخته نشدن  هم  را  اقتباسی  فیلمنامه  جایزه  اهدانشدن  دلیل  جشنواره 

اقتباسی عنوان کرد. 

سریال حواشی جشنواره فیلم فجر پایان ناپذیر است

دومینویانتقاداتواعتراضاتوجنجالها
خ داد و فیلمسازان که احساسی و عاطفی هستند، واکنش هایی داشتند. رسانه های خارجی هم روی این     ]پولاد امین[ »امسال شرایط سختی داشتیم، چون اتفاقاتی در جامعه ر
، تجسمی و... برگزار نشود. برخی از فیلمسازان می گفتند با آنها تماس گرفته می شود و می گویند  مسأله کار کردند تا جشنواره های فجر در حوزه های مختلف سینما، موسیقی، تئاتر
اگر در جشنواره شرکت کنند، خائن هستند! حتی با برخی گزینه های ما برای داوری نیز چنین تماس هایی گرفته شده بود. من تشکر می کنم که فیلمسازان فیلم های شان را شرکت 
دادند«. اینها سخنان دبیر جشنواره فیلم فجر است. صحبت هایی شاید برای تلطیف فضای سینما، بعد از حواشی و جنجال های سریالی که حتی بعد از مراسم اختتامیه جشنواره 
نیز ادامه پیدا کرده اند- که انگار قرار نیست حواشی اش به نقطه پایان برسد. آن هم درحالی  که پنج روز از برگزاری مراسم اختتامیه جشنواره فیلم گذشته، جشنواره های موسیقی و 
تجسمی کارشان را آغاز کرده و سینما را قاعدتا از صدر اخبار به حاشیه رانده اند، بحث فیلم های اکران نوروز و تعبیه سازوکاری منطقی تر برای انتخاب ترکیب اکران های مهم )از جمله 
( تبدیل به مطالبه ای پررنگ از سوی سینماگران شده و ادامه اکران فیلم های روی پرده نشان از بازگشت سینما به روند حرکتی نرمال خود دارد، اما ادامه جنجال ها و حواشی  نوروز
خ داد و سپس اعتراضات دنباله دار عوامل فیلم ها به جایزه نگرفتن شان نشان از عمق و شدت بحران  ، به خصوص وقایعی که در اختتامیه جشنواره ر رسانه ای جشنواره فیلم فجر

دارد، تا حدی که دبیر جشنواره را به برنامه ای تلویزیونی کشانده و مجبور به پاسخگویی می کند.

شروعصفحهآرایی
مدیرمسئولسردبیرمعاونسردبیردبیرسرویسصفحهآرا:؟؟؟16/00

اتمامصفحهآرایی
16/30

شروعصفحهآرایی:؟؟/؟؟
اتمامصفحهآرایی:؟؟/؟؟

روی خط  موسیقی 

شــاهین امیــن، منتقــد و روزنامه نــگار بــا نام بــردن از بزرگانــی چــون 
عبــاس کیارســتمی، کیانــوش عیــاری، رخشــان بنی اعتمــاد، رضــا 
میرکریمــی و فیلم هایــی چــون دربــاره الــی و بســیاری فیلــم دیگــر 
کــه در  ســال حضــور در جشــنواره جایــزه نبردنــد و هیــچ گاه هــم 
غ نبــوده، گفــت: »مــا انتظارمــان از جشــنواره  مسأله شــان ســیمر
فیلــم فجــر بــالا رفتــه اســت. همــه انتظــار دارنــد خواسته هایشــان 
در جشــنواره مرتفــع شــود. توقــع دارنــد درجشــنواره بــه تعــداد، 
جایــزه ببرنــد! همــه شــرکت کنندگان در جشــنواره فیلــم فجــر توقــع 
جایــزه دارنــد و گاهــی همــه، حتــی کســانی کــه جایــزه هــم گرفته انــد، 

اعتــراض می کننــد. چــه اتفاقــی افتــاده کــه همــه معترضنــد«؟!

مگر می شود همه جایزه بگیرند؟!


